
 
Referat Udsatterådet 12.juni 2023, kl. 14-16, MarienLyst Gården, Langeskovvej 102, Langeskov 
 
Deltagere: Bibi Foged Rasmussen (formand), Jutta Lundqvist Nielsen, Dorte Duerlund, Ken Jespersen, Lars Vendelboe, Velfærdsdirektør Bettina Brønd-
sted 
Gæst; Sygeplejerske Srisuganthi Sriskandarajah ifm punkt om Café Valentin 
Sekretær: Christina Pawsø 
Afbud; Jan Johansen, Louise Qaavigaq 
 

 
Punkter Indhold Referat 

Kl. 14-15 Bagværk og samtale med 
leder og borgere fra Marienlyst Går-
den.  

Marienlystgården er et privat tilbud i Lange-
skov, der tilbyder beskæftigelsesfremmende 
forløb i trygge, rolige omgivelser. Gården er 
træningsbane for dem, som enten er på kon-
tanthjælp eller i et ressourceforløb. Der tilby-
des også aktiviteter til førtidspensionister jf 
§104 aktivitets- og samværstilbud 

Rundvisning og samtale med leder og en tidligere borger og en nuvæ-
rende borger på Marienlyst Gården. 

Kl. 15-16 mødedagsorden uden 
gæster 

  

1. Referat fra sidst  
 

Kan det godkendes?   Referatet godkendt 

2. Dagsorden i dag Er der tilføjelser?  
  

Ingen tilføjelser 

3. Sundhedsaftale – høring 
Tilføjet punkt efter modta-
gelse 7.6 

Ældre-, Handicap- og Sundhedsudvalget har 
videresendt udsatterådet vedhæftede udkast 
til Sundhedssamarbejdsudvalget i Syddan-
mark udkast til Sundhedsaftalen 2024-2027 i 
høring. 

- Meget overordnet som ingen kan være uenige i og ingen kon-
krete indsatser, så den er ”gratis”. Der følger ikke penge med, 
men kan blive en potentiel udgift ude i kommunerne. Omvendt 
kan det give plads til lokale forskelle og udfordringer. 

- Hvordan skal samarbejdet mellem parterne i sundhedsaftalen 
udmøntes? Ser vi først det når det går i gang? 

- Overgangene er vigtige at adressere og det nævnes der ikke 
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- Der står vi vil måle på indsatserne ved en telefonopringning til 
kommunerne, men der mangler noget som kommunerne er 
enige om, at de vil vi sættes fokus på. F.eks børn og unges 
mistrivsel på tværs af kommuner. Ulighed i sundhed er for 
ukonkret en målestok. Vi ved en masse om børn og unges 
mistrivsel, og det handler ofte om at forebygge allerede hos 
kommende og nye mødre med udfordringer. 

Ovenstående punkter skrives ind i et samlet høringssvar på Sundheds-
aftalen. Er vedhæftet. 

4. Opfølgende punkter fra 
sidste møde ved velfærds-
direktør Bettina Brøndsted 

1. Hvad er de politiske planer med fri-
villigcenteret? 

2. Rådet ønsker en liste over indsatser 
til udsatte, der løbende opdateres 
for at afspejle virkelighedens tilbud 
og indsatser. Både kommunale og 
frivillige tilbud. Kan dette lade sig 
gøre? 

3. Der er mange indgange til kommu-
nen, der er svære at overskue for 
udsatte borgere. Arbejdes der med 
eén indgang? 

4. Udsatterådet efterspørger, om der 
kan komme et fælles nyhedsbrev 
fra de sociale områder både kom-
munalt og frivilligt, som kan ligges 
hos den nye kommunikationsmed-
arbejder 

1. Seneste strategi for frivilligcentret for 2023-2024 med 5 punkter og 
handlingsplaner til hvert enkelt punkt. Strategien vedhæftes referatet. 
Der er pt ingen planer om at ændre dette, men budgetforhandlingerne 
kan ændre dette. Strategi er vedhæftet. 
2. Vores hjemmeside bærer præg af, at der ikke har været ressourcer til 
at opdatere siden og oversigter gennem længere tid. Forespurgt i Kultur 
og fritid om de har sådanne oversigter som efterspørges og de fortæl-
ler, at der ikke er en samlet liste for det frivillige område. Måske det kan 
være en opgave Frivilligcenteret kan påtage sig i fremtiden. Generelt er 
det ikke problemet at lave listerne, men at vedligeholde den. Jutta fore-
slår, at dette drøftes med Jens fra Frivilligcenteret. 
3. Eén indgang arbejdes der ikke systematisk med. Men vi arbejder 
med, at borgerservice bliver endnu dygtigere til at guide borgere det 
rette sted hen, når de henvender sig. På børn og familieområdet er der 
arbejdet med helhedsorienteret borgerindsats - HOBI, hvor der er en 
tovholder for alle involverede fagligheder, men dette var kun et projekt 
for 11 udsatte familier. Nu er det ikke længere et projekt, men sådan 
der generelt arbejdes ind i udsatte familier, men ikke generelt på alle 
områder. Vi har et stort udviklingspotentiale på det tværfaglige samar-
bejde. 
4. Velfærdsdirektøren kan ikke beslutte dette alene, da det er den sam-
lede direktion, der skal vurdere hvad kommunikationsmedarbejderen 
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skal lave af opgaver. Rådet var i tvivl om, hvad de oprindeligt havde 
tænkt med forespørgslen og går ikke videre med ønsket for nu. 

5. Videre drøftelse Café Valentin jf 
referat fra sidste møde 

Caféen blev finansieret gennem projekt ”me-
ningsfulde fællesskaber” med midler fra 
sundhedsstyrelsen. Cafeen skulle være om-
drejningspunkt for fællesskaber, inddragelse 
af civilsamfundet og formålet var at fore-
bygge isolation og ensomhed og fremme 
mental sundhed. Målgruppen, der kom i ca-
féen, har brug for en fagpersons tilstedevæ-
relse samt en, der kan være tovholder. Da 
midlerne bortfalder finansieres fagpersonen 
og sygeplejersken en periode af kommunen, 
men i forbindelse med besparelsen i 2023, 
måtte dette desværre spares væk. 

 
 

Lars har taget sygeplejerske Suhanthi med, som fortæller at der kom en 
del borgere, der er ensomme og man kan øge lighed i sundhed samt 
skabe netværk på tværs for ligesindede, såfremt vi har et cafétilbud. 
Det er vigtigt med en tovholder og et antal frivillige, for at caféen kan ek-
sistere bæredygtigt. Mange har mistet tilliden til systemet og ønsker 
ikke at lukke nogen ind, men gennem bæredygtige relationer kan vi nå 
flere borgere. Denne café bevæger sig et sted mellem civilsamfund og 
kommunale indsatser. Midlerne er bortfaldet og der skal derfor arbejdes 
på at finde en anden løsning. 
Kan vi koble en kommende café sammen med borger til borger/Plads til 
alle? Malene fra Plads til alle inviteres til næste udsatterådsmøde 
til en drøftelse om vi kan lave en fælles løsning i fremtiden. 
 

5. Årets mødekalender – kan 
den godkendes? 
 

Følgende møder er planlagt i 2023 på bag-
grund af ønskerne fra udsatterådet: 
 
Aug/sep – Bella Vista afventer dato og tids-
punkt fra Ellen på Bella Vista. Det er bekræf-
tet, at udsatterådet kan komme på besøg. 
Henvendelse fra Ellen d. 31.5. brugerne øn-
sker alligevel ikke at få besøg at udsatterå-
det. Så der skal planlægges et andet sted. 
 
6.11 kl. 13-15 Toften (Aktivitets- og sam-
værstilbud for mennesker med nedsat funkti-
onsevne, psykiske lidelser, senhjerneskade, 
åben anonym rådgivning til udsatte mv) 
 

5. Bella vista oplever samarbejdet med kommunen ikke fører til noget 
og ønsker derfor ikke at bruge flere ressourcer på samarbejdet som det 
har været indtil nu. Brugerne på Bella Vista føler sig udsat på hjemme-
siden, hvor de fremgår som psykisk sårbare. Sekretæren har efter-
spurgt hos hjemmesideansvarlige, at oplysningerne ændres om udsat-
terådet, men dette er ikke sket endnu, men der følges op igen. Jutta 
prøver at drøfte videre med Ellen, om ikke vi kan genetablere kontak-
ten. 
 
Vi flytter Mødet med Toften frem til 28.august/september kl. 15.30-
17.30 og aftaler et andet sted til novembermødet. 
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Møderne planlægges sådan, at den første 
time spiser rådet sammen med det sted, der 
besøges og værterne fortæller om deres 
sted. Den sidste time afholdes mødet med 
punkterne på rådets dagsorden som vanligt. 

6. Evt  
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